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Zastáncem zápisného není odcházející rektor Západočeské univerzity, ani kandidáti na tento post

PLZEŇ Vysokoškoláků v Plzni by se chystané zápisné zřejmě dotklo v menší míře než jinde. Na některých fakultách by
patrně neplatili vůbec. Výjimkou je Lékařská fakulta UK v Plzni. Ta by požadovala zápisné v maximální výši.
Ministerstvo školství nyní připravuje novelu zákona, která by univerzitám umožnila zápisné vybírat. Studenti nastupující
do prvních ročníků vysokých škol by mohli platit až šest tisíc korun. Podle toho, jak se rozhodne škola.
Západočeská univerzita se zatím k zápisnému staví negativně. „Pan rektor nesouhlasí s myšlenkou, že peníze, které
se přinesou tímto způsobem na školu, by měly zalepit díru, která tu zůstane po seškrtání státních dotací z ministerstva.
Tento krok navíc není doprovázen odpovídajícími nástroji finanční podpory studentů,“ tlumočila mluvčí univerzity Kamila
Kvapilová postoj rektora ZČU Josefa Průši.

Úkol pro Průšova nástupce

Otázku zápisného Průša ale podle všeho řešit už nebude, funkční období mu totiž na začátku příštího roku skončí. Nový
rektor se volí dnes. O post se uchází ředitel Výzkumného centra nové technologie Západočeské univerzity Miroslav
Holeček a děkanka Fakulty zdravotnických studií ZČU Ilona Mauritzová.
„Já se zavedením zápisného jako s náhražkou za budoucí školné nesouhlasím. Pokud by bylo zavedeno na přechodnou
dobu dvou let, přijde mi to špatné. Myslím, že by bylo lepší rok dva počkat a pak školné rovnou zavést,“ řekla Mauritzová.
V případě, že by bylo zápisné opravdu schváleno, bylo by podle ní třeba věc projednat s vedením všech fakult. „Fakulty
by si pak samy rozhodly, zda ho vybírat chtějí a v jaké výši. Například podle zájmu o obor nebo podle náročnosti studia,“
dodala Mauritzová s tím, že by se mohlo využít i stipendijních fondů. Zastáncem zápisného není ani Holeček. „Nejsem
si jistý, jestli by tento krok univerzitám pomohl,“ sdělil kandidát na post rektora.
Z demografických údajů vyplývá, že vysoké školství se bude v nejbližší době potýkat s úbytkem studentů. „A těžko říct,
jaké to bude mít pro školy důsledky,“ říká Miroslav Holeček. I podle něj by mělo hlavní rozhodnutí ležet na fakultách.
„Slovo rektora je až shrnující, rozhodně by nešlo o jeho direktivní rozhodnutí. Samy fakulty musí určit, jakou cestu zvolit,“
míní Holeček.
Na lékařské fakultě zápisné naopak vítají. „V podstatě se shodujeme se stanoviskem UK, zápisné by se mohlo považovat
za celkem přínosné pro vysoké školy,“ uvedl proděkan Lékařské fakulty UK v Plzni Antonín Zicha, který by souhlasil s
částkou šesti tisíc korun. „Určitě to není likvidační částka. Myslím, že zápisné nikomu ve studiu nezabrání,“ míní Zicha.
Opatrnější je proděkan v otázce školného. „Osobně bych nesouhlasil s nějakou paušální částkou v řádu desetitisíců,
pokud by to nebylo formou půjčky, kterou by studenti mohli postupně splácet,“ řekl Antonín Zicha.


